
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

  گراني سرخود كرايه هاي تاكسي 
بختياري- تهران: روز گذش��ته در مسير ناصرخس��رو سوار ون شدم و 
در حالي كه كرايه اين خط 800 تومان بود راننده از من هزار تومان كرايه 
گرفت، اما از دو خانمي كه با كرايه  خط آش��نا نبودند و مي خواس��تند به 
دادگاه خانواده بروند، نفري 1500 توم��ان كرايه دريافت كرد. مگر اعلام 

نكرده اند كرايه ها هنوز گران نشده است، چرا كسي نظارت ندارد؟ 
---------------------------------------------------

   تبعيض هاي ارزي! 
علوي- البرز: چرا ارز مسافري براي س��فر عمره و عتبات 200 دلار 
است اما براي ساير سفر هاي خارجي 300 دلار؟! آيا سفر به اين اماكن 

وجوب و اولويت بيشتري دارد يا سفر به آنتاليا و تايلند؟

| روزنامه جوان |  شماره  4231  دوشنبه 8  ارديبهشت  1393  |  28 جمادي الثاني 1435|

88498445سرويس اجتماعي

يارانه سلامت لبنيات را در سفره مردم نگه داشت
دولت از محل منابع ناشي از اجراي مرحله دوم طرح هدفمندي، به توليدكنندگان محصولات لبني يارانه اختصاص مي دهد

اگر بخواهيم نيازهاي اوليه انس�ان ها را فهرست 
كنيم،  غذا نخستين نيازي است كه بشر بدون آن 
نمي تواند به زندگي اش ادامه دهد. داشتن غذاي 
كافي و احساس آرامش از سامت آنچه مي خوريم، 
آنقدر مهم اس�ت كه وزرا و شخص رئيس جمهور 
را در ش�ورايي دور هم جمع كرد و روز گذش�ته 
نخستين جلسه ش�وراي عالي سامت و امنيت 
غذايي در دولت يازدهم پس از س�ه سال وقفه با 
حضور رئيس جمهور تشكيل شد. در اين جلسه 
مقرر ش�د دولت از محل منابع قانوني و درآمدي 
ناش�ي از اجراي مرحله دوم طرح هدفمندي، به 
توليدكنندگان محصولات لبني يارانه اختصاص 
دهد ت�ا قيمت اي�ن محص�ولات كنترل ش�ود. 
س��لامت و امني��ت غذاي��ي دو نكت��ه اي ب��ود كه 
رئيس جمهور در پيام نوروزي خ��ود به مردم اين دو 
مهم را به عنوان اولويت هاي دولت در سال جاري بيان 
كرد. حالا با سپري شدن دومين ماه سال جديد،  روز 
گذشته نخستين جلسه شوراي عالي سلامت و امنيت 
غذايي با حضور دكتر حسن روحاني در حالي برگزار 
شد كه سه سال از برگزاري آخرين جلسه اين شورا 
مي گذشت. به گفته رئيس دبيرخانه سياستگذاري 
س��لامت مواد غذايي پرمصرف و كاهش آلاينده ها و 
سموم در محصولات غذايي از جمله مهم ترين مواردي 

بود كه در اين جلسه مورد بررسي قرار گرفت. 
   ناامني در سبد غذايي 20 درصد از ايرانيان 

سلامت و امنيت غذايي لازم و ملزوم يكديگرند؛  به 
بيان ديگر س��لامتي ما در گرو مصرف سبد غذايي 
كامل و مواد غذايي سالم و از تمامي گروه هاي مورد 
نياز است و در غير اين صورت مقدمات انواع و اقسام 

بيماري ها فراهم خواهد ش��د. از همين روس��ت كه 
بحث امنيت غذايي يكي از مهم ترين مباحثي است 
كه در صورت بي توجهي سياستگذاران حوزه سلامت 
مي تواند بار بيماري هاي واگير و غير واگير را در كشور 
بالا برده و هزينه هاي گزافي را از اين منظر روي دست 
نظام بهداشت و درمان بگذارد. از سوي ديگر، مباحث 
سلامت به خصوص مسائل اجتماعي از قبيل امنيت 
غذايي، جزو اموري اس��ت كه دستگاه ها و نهادهاي 
مختلفي براي فرهنگ سازي و بستر سازي تحقق آن 
دست اندر كارند؛ به همين خاطر هم هست كه شوراي 
عالي س��لامت و امنيت غذايي با مش��اركت تمامي 
دستگاه هاي مسئول در اين حوزه و به رياست شخص 
رئيس جمهور برگزار مي ش��ود. اين مسئله موجب 
خواهد شد تا مصوبات چنين جلس��ه اي از ضمانت 
اجرايي بالاتري برخوردار باشد. اهميت امنيت غذايي 
زماني بيشتر مشخص مي شود كه گفته هاي دكتر 
اكبر سياري، معاون بهداشتي وزارت بهداشت را مرور 
كنيم؛ اينكه در عين چاقي 24 ميليون ايراني به 20 
درصد از جمعيت كشورمان يعني بيش از 15 ميليون 

نفر غذاي كافي نمي رسد. 
   در نخستين جلسه شوراي عالي سامت و 

امنيت غذايي چه گذشت
در نخستين جلس��ه شوراي عالي س��لامت و امنيت 
غذايي نيز حجت الاسلام والمسلمين حسن روحاني با 
تأكيد بر اهتمام ويژه دولت براي تأمين سلامت و امنيت 
غذايي در جامع��ه افزود: همواره موضوع پيش��گيري 
بر درمان ارجحيت دارد. وي تصري��ح كرد: دبيرخانه 
شوراي عالي سلامت و غذا بايد ضمن برگزاري جلسات 
كارشناس��ي دقيق و هماهنگ��ي با رس��انه ها به ويژه 

صداوس��يما، نس��بت به مديريت فرهن��گ مصرف و 
آموزش همگاني در مورد س��لامت غذايي اقدام كند. 
عادات غذايي نادرس��ت را هم مي ت��وان در زمره امور 
فرهنگي دس��ته بندي كرد. به باور رئيس جمهور نيز 
تغيير در الگوي تغذيه مردم به سمت الگوي مطلوب 
امري بلندمدت است و شوراي عالي سلامت و غذا بايد با 
برنامه ريزي صحيح، جامعه را نسبت به كاهش مصرف 
مواد غذايي خطرزا نظير روغن هاي ترانس و اشباع شده 

و افزايش مصرف شير و لبنيات ترغيب كند. 
   درآمد هاي طرح هدفمندي به گاوها هم رسيد 
اگر مصرف روغن ماي��ع و گنجاندن روزي پنج واحد 
ميوه و س��بزي و مصرف بيش��تر لبنيات را مستلزم 
فرهنگ س��ازي و اص��لاح ع��ادات غذاي��ي بدانيم و 
از هزينه ه��ا و بار اقتص��ادي اين تغذيه س��الم روي 
دوش اغلب خانواده ه��اي ايراني هم چشم پوش��ي 
كنيم، مي رسيم به چالش ناس��الم بودن سبزيجات 
و ميوه جات. اين هم از آن مواردي اس��ت كه مقامات 
رسمي وزارت بهداشت از جمله معاون بهداشتي اين 
وزارتخانه بر آن تأكيد داشته اند. روحاني اما در اين باره 
ضرورت حضور و مشاركت مردم اعم از توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان مواد غذايي براي مبارزه با دلايل و 
عوارض ناشي از س��موم و آفت كش ها را يادآور شد و 
اظهار كرد: دس��تگاه هاي دولتي نظير وزارت جهاد 
كشاورزي، مؤسس��ه ملي استاندارد، سازمان محيط 
زيس��ت بايد بر ميزان و كيفيت س��م و كود مصرفي 
كه مرتبط با س��لامت مردم اس��ت، نظارت دقيق و 
گسترده اي داشته باشند. در اين جلسه مقرر شد براي 
آنكه لبنيات با اجراي مرحله دوم هدفمندي يارانه ها 
به طور كامل از سبد غذايي مردم پر نكشد، دولت از 

محل منابع قانوني و درآمدي ناشي از اجراي اين طرح 
به توليدكنندگان محصولات لبني يارانه اختصاص 
دهد تا قيمت اين محصولات كنترل شود. همچنين 
شوراي عالي سلامت و غذا بر تداوم طرح توزيع شير 
در مدارس به منظور تأمين كلسيم مورد نياز كودكاني 
كه در مرحله رش��د قرار دارند، تأكيد ك��رد. از ديگر 
مصوبات اين شورا، توليد محصولات كشاورزي سازگار 
با محيط زيست و مبارزه با آثار سموم و آفت كش ها در 

كشت محصولات كشاورزي بود. 
   س�امت و امنيت غذايي اولويت  دولت 

تدبير و اميد
در اين جلسه سيدحس��ن قاضي زاده هاشمي، وزير 
بهداش��ت، درمان و آموزش تأمين سلامت و امنيت 
غذايي را از اولويت هاي دولت تدبير و اميد دانس��ت 
و افزود: اين امر نيازمن��د همكاري همه اجزاي نظام 
و رسانه هاس��ت. وي براي چندمين بار تأكيد كرد: 
سهم وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي در 
همه كشورها براي تأمين س��لامت جامعه و ترويج 
فرهنگ سالم تغذيه 20 تا 25 درصد است و با توجه به 
پيامدهاي شيوع بيماري به دليل عدم توجه به مسئله 
پيشگيري و تغذيه ناس��الم، لازم است شوراي عالي 
سلامت كه متشكل از دستگاه هاي مختلف است وارد 

عمل شده و تصميمات مقتضي را اتخاذ كند. 
همچنين دلاوري، مس��ئول دبيرخانه شوراي عالي 
سلامت و غذا در گزارش خود ابراز اميدواري كرد كه 
با توجه به اهداف تعيين شده در برنامه پنجم توسعه 
كشور، به تدريج از عوارض تغذيه ناسالم، مخاطرات 
زيست محيطي و آسيب هاي رواني در جامعه كاسته 
ش��ود. وي با مقايس��ه آمارهاي موجود در خصوص 
مصرف روغن هاي خوراكي، شير و لبنيات در كشور با 
استانداردهاي جهان و گسترش بيماري هاي قلبي و 
عروقي، سكته هاي مغزي و پوكي استخوان، ضرورت 
كاهش مصرف روغن هاي ترانس و اش��باع ش��ده و 
افزايش مصرف شير و مواد لبني را خاطرنشان كرد و 
اقدام دولت در توزيع مجدد شير در مدارس را براي 

تأمين سلامت جامعه مؤثر ارزيابي كرد. 
   س�امانه اي ب�راي پايش و تجويز س�موم و 

آفت كش ها
در اين نشست محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
هم به عن��وان يك��ي از اعض��ا حضور داش��ت. وي 
برنامه هاي اين وزارتخانه در افزايش سطح زير كشت 
دانه هاي روغني سالم نظير »كلزا« و زيتون و نيز توليد 
لبنيات را تشريح كرد و خواستار تخصيص قسمتي از 
منابع حاصل از اجراي مرحله دوم هدفمندي يارانه ها 
به اين موضوع به منظور افزايش سرانه مصرف شير در 
كشور شد. حجتي همچنين از طرح سامانه اي براي 
پايش و تجويز سموم و آفت كش ها در مزارع و باغات 
كشور در وزارت جهاد كش��اورزي به منظور رعايت 
همه اصول مرتبط به محيط زيست خبر داد. معصومه 
ابتكار، رئيس سازمان محيط زيست نيز در اين جلسه 
آلودگي آب و خاك كشور به خاطر استفاده نادرست 
از سموم و پيامدهاي آن در توليد محصولات زراعي 
و لبني را تبيين كرد. حالا مردم با تشكيل اين جلسه 
انتظار بيشتري دارند؛ انتظار بهبود، امنيت و سلامت 

غذايي كه هر روز لا اقل سه وعده مي خورند.

اعتماد مردمي، سرمايه شوراها    
شوراهاي شهر و روستا س��ه دوره فعاليت خود را پشت سر گذاشتند و در 
حال حاضر در اولين سال از دوره چهارم فعاليت خود از مرحله آزمون و خطا 
عبور كرده اند. كمتر اتفاق و فعاليت خرد و كلاني را در شهرها مي توان سراغ 
گرفت كه اثري از شورا در آن نباشد. فلس��فه اجرايي كردن اصل يكصدم 
قانون اساسي واگذاري امور مردم به دست مردم است كه در اين زمينه با آغاز 
فعاليت شوراها، رفته رفته جايگاه شوراها در تصميم گيري، تصميم سازي 
و نظارت پررنگ تر شد. توسعه و ارتقاي جايگاه شوراها نه تنها سبب افزايش 
توان شهرداري ها و ساير دستگاه هاي اجرايي شد بلكه اين حركت به ارتقاي 
بدنه ش��ورا نيز كمك كرد تا آنجايي كه با فعاليت 15 ساله شوراها، برخي 
معايب و نواقص و خلأهاي قانون شوراها استخراج و براي اصلاح آن مراجع 
ذي صلاح وارد ميدان عمل شدند تا بتوانند با اصلاح و شفاف سازي قوانين 

موجود شوراها را به عنوان نهادهاي مدني تقويت كنند. 
هر چند هنوز هم با وجود چندين دوره فعاليت شوراها و كسب رضايت نسبي 
شهروندان از شدت مقاومت  هاي ساير دستگاه هاي شهري كاسته شده است 
اما همچنان ش��وراها نيازمند حمايت  هاي قانوني و تلاش مضاعف فعاليت 
شورايي هستند تا به نمايندگي از شهروندان جايگاه خود را در خدمت رساني 
به شهروندان تقويت كنند و به عنوان نهاد مدني كه قانون اساسي پشتوانه آن 

است به وظايف نظارتي خود نيز به بهترين شكل ممكن عمل كنند. 
شناخت شهروندان از نقش شوراها در ارتقاي زندگي شهري و روستايي 
از يك س��و و افزايش تعداد اعضاي ش��وراها در كنار حضور متخصصان و 
كارشناسان سبب ش��ده اس��ت كه انتظارات از اين نهاد مدني محدود به 
شهرداري ها نشود و گام ها به سمت مديريت يكپارچه برداشته شود. حال 
چه ميزان در اين مسير شوراها موفق عمل كرده اند به ظرفيت و عملكرد 
تك تك اعضاي شوراها بستگي دارد. در اينجا اين سؤال مطرح مي شود كه 
شوراها به چه ميزان توانسته اند از پتانسيل و ظرفيت شورايي براي ارتقاي 

امنيت اجتماعي و زندگي شهري و جلب اعتماد عمومي استفاده كنند؟
اگر شهر را به مثابه سيس��تمي در نظر بگيريم، مشخص مي شود كه اين 
سيستم داراي اهدافي است كه همه اعضاي آن براي تحقق اين اهداف در 
حال فعاليت هستند و هر يك از بخش  هاي اين سيستم هم روي يكديگر 
تأثير گذارند. بنابراين جايگاه شوراها در اين سيستم تلاش براي ارتقاي 
جايگاه سرمايه انساني است تا بتوانند با خدمت گرفتن سرمايه  هاي فيزيكي 
زمينه نشاط و آرامش و امنيت اجتماعي را براي تك تك شهروندان شهر 
فراهم آورند و اين امر ميسر نمي ش��ود مگر آنكه اعضاي شوراها به بيانات 
مقام معظم رهبري عنايت ويژه داشته باشند تا از زاويه پيدا كردن با اهداف 
شورا مصون بمانند. در اين زمينه همانگونه كه رهبر معظم فرمودند: دخالت 
جناح بندي و انگيزه  هاي حزبي و گروهي و شخصي و طايفگي در شوراها، 

زهر مهلكي است كه آن را سود يا زيان بخش مي سازد. 
در فرازي ديگر، ايش��ان هدف شوراها و ثمره دس��تيابي به آن را اين گونه 
توصيف كردند: »وظيفه )ش��وراهاي شهر و روس��تا( اداره امور شهرها و 
روستاها و رسيدن به مشكلات مردم در محدوده وظايف خودشان است 
ايشان همچنين تأكيد كردند كه بنياد اين نهاد اجتماعي بر حل عملگرايانه 
مشكلات عيني و مشخص مردم در شهر و روستا است و هدف آن راحت تر 

و اخلاقي تر كردن زندگي شهروندي است.
»توفيق شوراها در دستيابي به اين هدف، سرمايه ارزشمند اعتماد عمومي 
را افزايش مي بخشد و زمينه ساز حضور پر نشاط مردم در همه عرصه  هاي 
پيشرفت و توسعه كشور مي شود.« ايش��ان همچنين بر لزوم ارتباط دائم 
ش��وراها با مردم تأكيد كردند و فرمودن��د: »از آنجا كه ش��وراها از مظاهر 
مشاركت مردمي و براي تس��هيل امور مردم است، اعضاي محترم ارتباط 
دائمي خود با مردم و حضور در ميان آنان و اطلاع از مشكلات آنان را وظيفه 
مستمر خود بدانند و دسترس��ي مردم را به خود آسان س��ازند.« به واقع 
تأكيدات و توصيه  هاي رهبري در خصوص توجه به مختصات شهر اسلامي، 
مماشات نكردن با فس��اد در تشكيلات ش��هرداري، اجتناب از وعده  هاي 
غيرعملي، نظارت و حسابرسي و توصيه بر ملاك انتخاب شهردار و دهيار 

مي تواند نقشه راه و چشم انداز اعضاي شوراهاي شهر و روستا قرار گيرد.

بيژن سوراني

زهرا  چيذري

   گزارش  يك

1000 خدمت عرصه سلامت بدون تعرفه است
هزين�ه  تش�ريح  ب�ا  بيمارس�تان هاي خصوص�ي  نماين�ده 
ي�ك  از   ،MRI دس�تگاه هاي  300ميليون�ي  تيوپ  ه�اي 
ه�زار خدم�ت س�امت ك�ه تعرف�ه  ندارن�د، انتق�اد ك�رد. 
صفايي نماينده بيمارستان هاي خصوصي درباره تشريح ابلاغ سياست هاي 
كلي سلامت اظهار داشت: امروز ما شاهد آن هستيم كه تعويض يك تيوپ 
MRI بالغ بر 300 ميليون تومان هزينه مي برد، بنابراين بايد در بخش 
خصوصي فاصله بين سود سرمايه و استهلاك در نظر گرفته شود. وي با 
تأييد اينكه مي توان و بايد هزينه دستمزد عمل هاي جراحي مثلًا عمل 
جراحي آپانديس در بيمارس��تان هاي دولتي و خصوصي يكسان شود، 
گفت: امروز ما ش��اهد آن هس��تيم كه 80 درصد مراجعات سرپايي  در 
بخش خصوصي و مطب ها صورت مي پذي��رد ولي از آن طرف 80 درصد 
بستري ها در بخش دولتي انجام مي شود. صفايي بيان كرد: ما اميدواريم 
10 درصد از حاصل هدفمندس��ازي يارانه ها به حوزه سلامت اختصاص 
يابد البته عنوان نشده است كه اين اعتبارات 10 درصد را به بخش دولتي 

مي خواهند بپردازند يا به بخش خصوصي داده شود.

طلاي كثيف را دور نريزيم    
»سيد محمد مجابي« معاون محيط زيست در آيين گشايش نمايشگاه عكس 
»مسير سبز- ساحل پاك از نگاه مردم« كه عصر روز شنبه در برج ميلاد برگزار 
شد، سخن گفت. محور سخنان وي در مورد بحث پرچالش زباله و بازيافت بود 

كه به مناسبت روز بي زباله در تهران كه روز جمعه گذشته بود، مطرح شد.
مجابي در ابت��داي اظهاراتش عنوان مي كند كه در تهران روزانه هش��ت 
تا 14 هزار تن زباله در س��ه نوبت جمع آوري مي ش��ود كه هزينه سالانه 
جمع آوري زباله رقمي بيش از 170 ميليارد تومان است. اين مقام مسئول 
نيم نگاهي به زمان و شيوه جمع آوري و بازيافت زباله در برخي از كشور ها 
داشته و در ادامه عنوان مي كند، در شهرهاي اروپايي هفته اي يك بار زباله 
جمع آوري مي شود و در شهر هاي ژاپن مردم موظف به تفكيك زباله اند و 
شركت هاي بازيافت اقدام به جمع آوري مي كنند. براي همين در شهري 
مانند توكيو سطل زباله وجود ندارد و هيچ زباله اي در خيابان ها مشاهده 
نمي شود. مجابي عاقبت در جمع بندي سخنانش گفته است براي ارتقاي 
شاخص هاي زيس��ت محيطي علاوه بر فرهنگ س��ازي بايد در نهاد هاي 
سياس��تگذاري  هم ورود كنيم. با اين اوصاف در تكميل س��خنان معاون 
توسعه مديريت حقوقي و امور مجلس س��ازمان حفاظت محيط زيست، 

چند نكته مترتب است كه در پي خواهد آمد. 
يك: يكي از مفاد قانون مديريت پسماند در كشور مقرر كرده است كه زباله 
تا پايان سال 91 بايد به صورت تفكيك شده جمع آوري شود. اما در عالم 
واقع پس از گذشت 14 ماه از تاريخ اين ضرب الاجل هنوز هيچ تفكيكي در 
جمع آوري زباله صورت نگرفته است و هيچ تلاش و همتي هم در اين راستا 
و در خصوص امر فرهنگ سازي و آموزش شهروندي از نهاد هاي متولي به 
ويژه خدمات شهري شهرداري تهران مشاهده نشده است. با اين وجود در 
اين يك مورد خاص به رغم ضعف شديد قوانين زيست محيطي، مفادي 
براي اجرا وجود داشته است و متأسفانه اين مهم در مرحله اجرايي لنگ 
مي زند كه قصور آن مستقيماً متوجه شهرداري، مجلس شوراي اسلامي و 
تا حدي رسانه ملي است چرا كه در اين صورت بايد فراكسيون هاي مرتبط 
با محيط زيست در مجلس و كميسيون اصل 90 اين ضعف را مطرح و مورد 
بازنگري مجدد قرار دهند تا دوباره چنين امري كه در حال حاضر از مسير 

خود خارج شده دوباره در مسير قرار بگيرد.
دو: به نظر مي رسد كه اگر هزينه اي بسيار كمتر از هزينه سالانه جمع آوري 
زباله خرج فرهنگسازي شود، بي ش��ك در آينده اي نه چندان دور چنين 
حركتي مثمرثمر خواهد ش��د و هر چه فرهنگسازي گستر ده تر و مبتني 
بر اصول علمي و آموزه هاي زيست محيطي شود،  هزينه و زحمت بسيار 
زيادي كه صرف جمع آوري زباله مي شود، در كيسه متولي يعني شهرداري 
باقي خواهد ماند و از اين زحمت معاف خواهد ش��د، مش��روط بر آنكه از 
هم اكنون به موازات روش غيرقابل قبول و هزينه بر فعلي جمع آوري زباله 

امر مهم فرهنگ سازي و آموزش شهروندي شروع شود. 
سه: اما يكي از مهم ترين اقداماتي كه بايد به صورت جدي فرهنگسازي و 
توسط خانواده هاي ايراني پي گرفته شود، خودداري از دريافت كيسه هاي 
پلاستيكي در هنگام خريد است. چرا كه در حال حاضر وجود كيسه هاي 
پلاستيكي در زباله ها به صورت جدي سلامت محيط زيست را به مخاطره 
انداخته است و طبق آمارهاي رس��مي پژوهشگاه هاي زيست محيطي 
در س��طح جهان گاه تا ميليون ها سال زمان نياز اس��ت كه يك كيسه 
پلاس��تيكي جذب محيط زيست ش��ود. با اين اوصاف شايسته است در 
هنگام خريد از كيف ها و سبد ها و زنبيل هاي مخصوص خريد استفاده 
كرد و از گرفتن كيسه هاي پلاس��تيكي كه جنس خريداري شده در آن 
ارائه مي شود،  خودداري كرد كه گذش��ته از بحث مورد نظر در بسياري 
موارد سلامت مواد غذايي خريداري شده را هم تحت الشعاع قرار مي دهد. 
بنابر اين شايسته و بايسته است كه تا زمان فراگير شدن توليد و عرضه 
كيسه هاي قابل جذب گياهي به گونه اي عمل شود كه كيسه هاي كمتري 

در فرآيند جمع آوري زباله به طبيعت وارد شود. 
چهار: آخرين مورد نيز بحث بسيار اساسي بازيافت كاغذ است كه سالانه 
به خاطر تأمين كاغذ،  مقوا،  كارتن و... ش��مار بس��يار زي��ادي از درختان 
جنگل هاي كشور قطع و در پروسه توليد كاغذ قرار مي گيرند. از اين رو با 
كمال تأس��ف و در خلأ آموزه هاي فرهنگي و زيست محيطي، كاغذ بسيار 
زيادي در كشور مضمحل مي ش��ود در حالي كه مي توان با روي كار آمدن 
بخشي از اهداف دولت الكترونيك، از مصرف بي رويه كاغذ اجتناب نمود؛ 
ضمن آنكه بايد در مفاد درس��ي آموزش و پرورش و آموزش عالي نياز ها و 
بايدها و نبايدهاي زيس��ت محيطي گنجانده ش��ود و در اين خصوص در 
جامعه فرهنگ سازي ش��ود كه كاغذ هاي دور انداختني را در كيسه هاي 
جداگانه بازيافت كرد و كيسه حاوي كاغذ و مقوا را به صورت هفتگي و جدا 
از زباله ها به ويژه زباله هاي تر در كنار سطل هاي زباله )نه در داخل آن( قرار 
داد تا شركت هايي كه در زمينه بازيافت كاغذ فعال هستند به راحتي حجم 
بس��يار زيادي از كاغذ و مقوا را جمع آوري و در فرآيند خرد و خمير كردن 
آنها دو مرتبه كاغذ هاي مورد نياز توليد و به جامعه عرضه كنند. بي ش��ك 
در صورتي كه حتي نيمي از جمعيت كش��ور به اين باور و الزام برسند كه 
بازيافت كاغذ به اين صورت تضمين كننده حيات جنگل ها و درختان است، 
 مي توان كماكان سايه درختان را بر سر خود داشته باشيم. بنابر اين براي نيل 

به چنين مقصودي همتي جمعي و حماسه اي حداكثري نياز است.

علي خدايي بيجاري

نرخ ها 100 تا 1000 تومان افزايش يافت
 جهش 60 درصدي كرايه ها 

از سوي برخي رانندگان گردشي
قانون مداري كم س�ابقه برخي 
از تاكسيران ها در گران نكردن 
كرايه ه�اي پي�ش از عي�د، با 
ش�نيدن زمزمه ه�اي افزايش 
نرخ بنزي�ن و اجراي ف�از دوم 
هدفمن�دي يارانه ه�ا پاي�ان 
يافت و افزايش نرخ كرايه هاي 
تاكس�ي در ش�هر ته�ران ب�ا 
جهش قابل توجهي آغاز ش�د. 
بين تاكس��ي هاي خط��ي كه به 

گفته اكثر مس��ئولان مديريت ش��هري همواره تخلفات در حد صفر 
است در آشفته بازاري كه طي چند هفته اخير ايجاد شده نرخ بسياري 
از تاكس��ي هاي خطي تغيير كرده و قيمت ه��اي جديدي پيش بيني 

شده است. 
نرخ جديد نرخ قديم   مقصد   مبدأ  

2000 ميدان صنعت  1800   رسالت  
2500   2000 پونك   رسالت  
1500   1250 ونك   رسالت  
1750   1200 ميدان آزادي   رسالت  
1850   1500 صادقيه   ونك  
1000   900 گيشا   صادقيه  
2000   1850 تجريش   صادقيه  

به گزارش »تس��نيم«، بخش غم انگيز ماجرا مربوط به تاكس��ي هايي 
است كه اصطلاحاً به صورت گردشي در سطح شهر فعالند كه اگر قصد 
يافتن مسافر دربستي نداشته باشند به صلاحديد خود نرخ هاي جديد 
و حساب ش��ده تعيين مي كنند و در اين بين تنها چيزي كه برايشان 
اهميت ندارد و آن را به رس��ميت نمي شناس��ند، وجود نهادي مانند 

شوراي شهر، شهرداري و مثلًا بازرس است!

طي چند هفته اخي��ر و با توجه به ج��دول فوق كوتاه ترين مس��ير از 
تومان به 700 الي 750 تومان تغيير كرده است. همچنين با توجه   500
به افزايش 100 تا 1000 توماني در خطوط مختلف تهران، رانندگان 

متخلف از 10 تا 60 درصد نرخ كرايه ها را افزايش داده اند.

معاون علمي و فن�اوري رئيس جمهور از تاش 
براي تس�لط محصولات دانش بني�ان در بازار 
در سال جاري و تش�ديد فعاليت كارگروه هاي 
ارزياب�ي ش�ركت هاي دان�ش بني�ان در اي�ن 
راس�تا خبر داد. اين خب�ر را اظه�ارات معاون 
توس�عه و فن�اوري معاون�ت علم�ي و فناوري 
رئيس جمه�ور مبن�ي ب�ر افزاي�ش س�رعت 
تولي�د محصولات دان�ش بني�ان تكميل كرد. 
امروز شاهديم در كمتر از دو دهه پاسخ به پرسش 
»علم بهتر اس��ت يا ثروت؟« تغيير كرده اس��ت. 
پرسشي كه شايد جزو اولين پرسش هاي فلسفي 
بود كه انديش��ه و ذهن كودكانه ش��مار زيادي از 
فرزندان اين مرز و بوم را در فرآيند تعليم و تربيت 
به خود مشغول كرد. امروز تحليل اين تعبير شكل 
گسترده تري يافته به طوري كه امروزه ثروتي بهتر 
است كه از علم به دست آيد و علمي بهتر است كه 

بتوان از آن ثروت به دست آورد.«
قالب نماي��ش اين م��ورد، ش��ركت هاي دانش 
بنيان هس��تند كه نقش چوب ج��ادوي ارتباط 
بين صنعت و دانش��گاه را ايف��ا مي كنند. حلقه 
واس��طي كه دانش توليد ش��ده در دانشگاه ها و 
مراكز پژوهش��ي و تحقيقاتي را ب��ه مراكز توليد 
محصول متصل مي كنند. زبان اين ش��ركت ها، 
يك زبان مشترك بين دو سر تجاري سازي دانش 
و به محصول رس��اندن ايده ها اس��ت. به عبارتي 
تولي��دات دانش��گاه ها را براي مراك��ز توليدي و 
نيازهاي كارخانجات و مراكز تولي��دي و بازار و 
جامعه را براي دانش��گاه ها ترجم��ه مي كند. به 
بيان ديگر ش��ركت هاي دانش بنيان آمده اند تا 
رؤياي ارتباط صنعت و دانش��گاه در كش��ورمان 

را محقق كنند. 
از طرفي بازار و اقتصاد س��نتي كه به بيان معاون 
علمي رياس��ت جمهوري در برابر تحول مقاومت 
مي كند، همزمان نسبت به محصولات فناورانه و 
به روز كشش نشان مي دهد. اين تناقض رفتار بازار 
چند مسئله را براي دانشي كه قرار است به توليد 

ثروت بينجامد، روشن مي كند. 

   مهندسي معكوس در ايجاد شركت هاي 
دانش بنيان 

اول اينك��ه در ايجاد ش��ركت هاي دان��ش بنيان 
بايد بر اس��اس مهندس��ي معكوس حركت كرد. 
يعني پايه گذاري اين ش��ركت ها بايد بر اس��اس 
استانداردهاي جهاني باش��ند نه اينكه با اكتفا به 
حداقل ها و به اميد رس��يدن به اس��تانداردهاي 

جهاني اين شركت ها را راه اندازي كرد. 
مزيت اين طرز تفكر و مديريت به اين ش��يوه اين 
است كه اولاً به جريان برندسازي از محصولات اين 
شركت ها كمك مي ش��ود و از طرفي شركت هاي 
دان��ش بنيان بين الملل��ي ش��ركت هاي ايراني را 
جدي تر مي گيرند و همين تبادل دانش را محقق 
مي كند. در عين اينكه راه ها و تبصره هايي براي دور 
زدن تحريم ها ) در صورت ادامه وجود آنها( مي يابند، 
زيرا مجبور خواهند شد به دانش ايران نيز در رشد 
فناوري هاي نوين تكيه كنند. از طرف ديگر كلاس 
علمي و پژوهشي دانشگاه ها و مراكز تحقيقاتي به 
فراخور به روز شدن نيازها و توقعات از آنها ارتقا پيدا 
مي كند و پوياتر مي شود و خود اين در فرآيند توليد 

علم و تحويل آن به چرخه توليد ثروت موفقيت هاي 
بزرگي نصيب كشورمان مي كند. به طور كلي ايجاد 
بسترهاي ش��بكه اي از ديگر زيرساخت ها و لوازم 
موفقيت اين ش��ركت ها در جريان دس��تيابي به 

اهداف كوتاه، ميان و بلند مدتشان است. 
   حمايت در ازاي دريافت خدمت 

و محصول 
علاوه بر اينها، تقويت باور عمومي به توانايي و كارايي 
شركت هاي دانش بنيان و معرفي مصاديق خارجي 
آن از جمله شركت هاي مايكروسافت و نوكيا عزم 
ملي و مش��اركت مردمي را براي داش��تن چنين 
شركت هايي در كش��ورمان با جريان توسعه اين 
شركت ها همراه مي كند كه اتفاقاً به نظر مي رسد 
اين گزينه از سايرين قدرتمندتر هم باشد. شبكه اي 
از بستر قانوني، حذف قوانين و آئين نامه هاي دست 
و پاگير، سبك سازي مراحل اداري در مسير فعاليت 
ش��ركت هاي دانش بنيان و در اختيار گذاش��تن 
امتيازات و تسهيلات كاناليزه شده در ازاي دريافت 
محصول و خدمات از شركت هاي دانش بنيان به 
طوري كه ب��ه آماده خوري از جي��ب دولت عادت 

نكنند، به اضاف��ه بازاريابي محص��ولات و معرفي 
توانايي اين شركت ها به بازار و نيازهاي بازار به اين 
شركت ها يعني بازاريابي پويا و همچنين حمايت 
از محصولات كاربردي ب��ا بازدهي اقتصادي بالا و 
مشتري پسند و نه ايده هاي انتزاعي و بدون كاربرد 
مجموعه اي هستند كه شركت هاي دانش بنيان 

براي تقويت به آنها نياز دارند. 
   برنامه ريزي بر اساس منابع محدود 

همچنين طبيعي است كه منابع كشور براي ورود به 
تمام عرصه هاي فناوري كافي نيست. بنابراين بايد 
در عرصه هايي وارد شويم كه توانايي رقابت در آنها را 
داريم مثل صنايع نفت و گاز و پتروشيمي، فناوري 
هسته اي، فناوري نانو و زيست فناوري، كشاورزي 
و محصولات معدني و كاني و محصولات فولادي و 
ذوب آهن مي توانند افق هاي پيشرفته تري برايمان 
ترسيم كنند، در عين اينكه بازار نيز نمودهايي از 

اين تحركات را مشاهده كند. 
البته قرار گرفتن عزم معاونت علمي رئيس جمهور 
بر اين مسير توانسته در اولين گام، وزارت علوم و 
مجموعه آموزش عالي را نيز با خود همراه كند به 
اضافه راه اندازي صندوق نوآوري و ش��كوفايي كه 
سرمايه گذاري هاي خطرپذير را حمايت مي كند 
گام هاي مؤثري هس��تند كه در صورت پيگيري 
بازده خوبي خواهند داشت. به هر رو، روز گذشته 
سورنا ستاري، معاون علمي و فناوري رئيس جمهور 
در مراسم افتتاح دومين نمايش��گاه تجهيزات و 
مواد آزمايش��گاه هاي س��اخت ايران اعلام كرد: 
امس��ال به دنبال تس��لط محصولات دانش بنيان 
در تمام بازار هستيم و در اين راستا كارگروه هاي 
ارزيابي شركت هاي دانش بنيان فعال شده و اسامي 

شركت ها نيز به زودي اعلام مي شود. 
س��تاري اضافه كرد: همچنين مش��كلات بيمه و 
گم��رك محص��ولات دانش بنيان نيز حل ش��ده 
اس��ت و با توجه به تأكيدات مق��ام معظم رهبري 
و رئيس جمهور در تقوي��ت اقتصاد دانش بنيان به 
دنبال تدوي��ن آيين نامه هاي جديد ب��راي ايجاد 

شركت هاي دانش بنيان در دانشگاه ها هستيم. 

روياي ارتباط صنعت و دانشگاه تا آخر سال تعبير مي شود  

لبخند بازار به محصولات دانش بنيان بومي
نفيسه  ابراهيم زاده انتظام
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